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دریاچه ارومیه این روزها حال خوشــی ندارد 
و بدتریــن روزهای خود را ســپری می کند؛ 
دریاچه ای که شــوره زاری بیش نیست و صرفاً 

نام دریاچه را یدک می کشد.
به گــزارش مهــر، دریاچــه ارومیــه که به 
»شــوردریا« نیز معروف است، در شمال غرب 
ایران قرار دارد و یکی از بزرگترین دریاچه های 
دریاچه  بزرگتریــن  دائمی زیاده شــور جهان، 
خاورمیانه و ششمین دریاچه بزرگ نمکی روی 
زمین اســت که در ردیف بیســت و پنجمین 
دریاچه بزرگ دنیا از نظر مساحت قرار داشت.
اما سال ها است این دریاچه روی خوش به خود 
ندیده است، روزی این دریاچه ۳۰ میلیارد متر 
مکعب آب داشــت و شاهد مهاجرت پرندگان 
مهاجر بــود اما اکنون نه خبری از ۳۰ میلیارد 
مترمکعــب آب بــوده و نه پرنــدگان مهاجر؛ 
کویری است از نمک که از آب خبری نیست.
البته در طی این ســال ها مسئولین هم بیکار 
ننشسته و اقداماتی را انجام دادند، از ستاد احیا 
گرفته تا هیأت تحقیق و تفحص، از انتقال آب 
ارس تا رودخانه زاب؛ اما هیچکدام دردی را دوا 
نکردند چراکه نوش دارو بعد از مرگ ســهراب 

هیچ فایده ای ندارد!
به گفته مسئولین خشکی دریاچه ارومیه ناشی 
از تغییرات اقلیمی و کاهش بارش هایی است که 
در ســالهای اخیر شاهد آن هستیم و به قولی 
آسمان مقصر اســت اما کارشناسان و اساتید 
دانشگاه دلیل اصلی آن را سدسازی ها، فرهنگ 
اشتباه کشاورزی و… می دانند که هیچکدام 
مربوط به خشکسالی نیست.ناگفته نماند بنابه 
گفته ی سخنگوی صنعت آب، دریاچه ارومیه 
هنوز به پایین ترین تراز خود که در ســال ۹۴ 
ثبت شــده، نرسیده است و خبر خشک شدن 

آن کذب است!
رئیس ســازمان محیط زیست در سفر خود به 
آذربایجان شرقی در گفت وگو با خبرنگاران در 
رابطه با وضعیت دریاچه ارومیه می گوید: مقرر 
بود در ۲۲ بهمن پارسال رئیس جمهوری سد 
کانی سیب را افتتاح کند اما به نتیجه رسیدیم 
کــه تونل آب انتقال باید تعمیر شــود که اگر 
تعمیر نمی شد، تمام هزینه ها از بین می رفت.

علی ســاجقه ادامه می دهد: تکمیل تصفیه 
خانه های شــهرهای پیرامونی دریاچه ارومیه 
۴۵۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد که دولت 
در ســال ۱۴۰۱ آن را تأمیــن می کند و وزیر 
نیرو هم قول داده از این پروژه ها حمایت کند.
او می افزاید: از وزیر نیرو پرسیدیم چرا حقابه را 
رعایت نمی کنید؛ با شماره نامه ها بازی نکنید؛ 
ریاســت جمهوری هم بر ایــن موضوع تاکید 
کردند چرا که ایــن دولت به دنبال روش های 
عملیاتی است.ساجقه خاطرنشان می کند: فاز 
دوم طرح دریاچه ارومیه نرم افزاری اســت اما 
آب فاضاب، آب منطقه ای و جهاد کشاورزی 
استان های آذربایجان شرقی و غربی باید پای 
کار باشند، این پروژه سرمایه ملی کشور است و 

اعتبارات کافی تخصیص داده شده است.

رئیس هیأت تحقیق و تفحص دریاچه ارومیه 
از عملکرد ســتاد احیای دریاچه ارومیه نیز در 
گفت وگویی در این خصوص اظهار می کند: با 
نماینده ای که خبر صفر شدن ورودی دریاچه 
ارومیــه را مطرح کرده بود، صحبتی داشــتم 
تا مســتندات را ارائه کند؛ او گفت که چنین 
چیزی نگفته و این خبر را تکذیب کرد.روح اله 
متفکــر آزاد می افزاید: وضعیت دریاچه ارومیه 
خوب نیست، مساحت فعلی دریاچه با مساحت 
آن در ســال ۱۳۹۴ یکی اســت و این یعنی 
دریاچه خشک نشده منتها وضعیت خوبی هم 
ندارد.او متذکر می شــود: ما در حال پیگیری 
اجــرای دو پــروژه زاب و انتقال آب از ســد 
کانی سیب هســتیم که می تواند ۶۵۰ میلیون 
مترمکعب آب را تأمیــن کند.متفکرآزاد ادامه 
می دهد: پروژه تصفیه خانه های تبریز و ارومیه 
به شهرســتان ها رو به اتمام اســت که با تمام 
شــدن این پروژه های تصفیــه خانه ها نزدیک 
به ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون مترمکعب انتقال آب 
انجام می شود.او یادآور می شود: موضوع انتقال 
آب از حقابه زیســتی دریاچه که باید از سدها 
آزادسازی شود را در سال آبی جدید پیگیری 
می کنیم.او تاکیــد می کند: امیدواریم کمتر از 
یک سال آینده به تراز هیدرولوژیک در دریاچه 
ارومیه برسیم اما دست یابی به تراز اکولوژیک 

در فاصله چند ساله میسر خواهد شد.
رئیس دانشــکده برنامه ریزی و علوم محیطی 
دانشگاه تبریز نیز در رابطه با وضعیت دریاچه 
ارومیــه به خبرنگار مهر می گویــد: باتوجه به 
ســپری شدن فصل تابســتان، از اواخر بهار و 
کل تابســتان بارشی نداشــته ایم البته این به 
منزله خشکسالی نیست چرا که معمولاً رژیم 
بارشی منطقه آذربایجان، رژیم بارش تابستانه 
نیست.دکتر بهروز ساری صراف ادامه می دهد: 
رژیم بارندگی در آذربایجان بارش بســیار کم 

در تابستان و با افزایش مقادیر تبخیر بوده که 
وضعیت عادی اقلیم منطقه اســت اما مشکل 
دریاچــه ارومیه مربوط به ســه ماه خشــکی 
نیست؛ از سال ۱۳۷۴ به دلیل برنامه های بلند 
پروازانه و غیر محیط زیستی توسعه کشاورزی، 
ســطح آب دریاچه روند نزولــی پیدا کرد که 
گاه در فصولی نســبت به سال قبل بهبود پیدا 
می کرد اما در کل دریاچه بدترین وضعیت خود 
را سپری می کند.او خاطرنشان می کند: مشکل 
اصلی دریاچه بهره وری غیر اصولی، استفاده از 
تکنیک های ســنتی انتقال آب، عدم استفاده 
و ســرمایه گذاری در تجهیزات و تکنیک های 
برداشت آب، فرهنگ کشــاورزی غیر علمی، 
کاشــت گونه های پر نیاز بــه آب در محدوده 
دریاچه و تشــویق به کشاورزی غیر اقتصادی 
اســت که این عوامل بارها گفته شده و بارها 
هم فراموش شــده اســت.او متذکر می شود: 
مسئولین می گویند باتوجه به خشکسالی های 
اخیر دریاچه به این روز افتاده است اما درست 
نیست؛ تکنیک های بهره وری و فرهنگ کشت 
باید ساماندهی می شــد که ارتقا تکنیک های 
بهره وری محصول یکســال دوســال نیست، 
چراکه مسئولین مربوطه قدرت و توانایی اصاح 
فرهنگ کشــاورزی و سیستم های آبرسانی را 
ندارند، این امر هزینه می خواهد و اراده ای هم 
به ســرمایه گذاری ندارند؛ بنابراین کاری برای 
احیای واقعی انجام نشده است.صراف همچنین 
می افزاید: دریاچه ارومیــه قابلیت احیا دارد و 
به لطف الهی احیا هم خواهد شــد مشروط به 
اینکه مداخات انسانی در جهت منفی نباشد 
اما اگر رفتارهای نادرســت مردم و مسئولین 

ادامه پیدا کند، نباید امیدوار به احیا بود.
او خاطرنشــان می کند: دریاچه ارومیه سالانه 
ســه میلیارد متر مکعب به آب نیــاز دارد تا 
احیا شود درحالیکه تصفیه خانه ها و رودخانه 

زاب )در صــورت اتصال بــه دریاچه با عنایت 
مســئولانی که هنوز هم در حــال فکر کردن 
هستند( ۷۰۰ میلیون متر مکعب از این مقدار 
را تأمین می کنند که تنها یک چهارم نیاز آن 
را برطرف می کند و به قول حضرت حافظ این 

جرعه ها کفاف نمی دهد به مستی ما!
او بیان می کند: دریاچه مانند قلبی اســت که 
توسط شریان های مختلف به حیات می رسد، 
شریان ها وقتی قطع شــوند نمی توان به احیا 
رسید؛، احداث سدهای متعدد در حوضه های 
فرعــی و رودخانه های ۱۱ گانــه، مانع احیای 
دریاچه ارومیه است اما هستند نمایندگانی که 
این امر را نمی پذیرنــد و در حال تاش برای 
احداث ســدهای دیگــری در حوضه دریاچه 
هســتند.این استاد دانشــگاه همچنین یادآور 
می شــود: مســئولین اکنون ما را وارد جنگ 
زرگــری کرده اند تا باور کنیم صرفاً ســازمان 
محیط زیست یا ســازمان آب مسئول احیای 
دریاچه است درحالیکه همه مسئول هستند، 
سازمان آب مسئول افزایش جمعیت نیست با 
سیاست های افزایش جمعیت، با ازدیاد مصرف 
و نیازهــای مختلف جمیعــت، نیاز به آب هم 
افزایــش پیدا می کند اما ســازمان آب مجبور 
است و باید به هر وســیله ای آب مورد نیاز را 
تأمین کند که نمونه آن، ندادن حق آبه دریاچه 

است.
او در رابطه با ســتاد احیا نیــز اضافه می کند: 
ســتاد احیا در دوره ریاست جمهوری جناب 
آقای رئیسی به شکل دیگری احیا شد که دیگر 
آن نیرو، اختیارات و اراده را ندارد، در مجموع 
دریاچه ارومیــه و تمامی واحدهــای طبیعی 
نیــاز به برنامه ریزی دقیــق و صادقانه دارند و 
حاکمیت باید تمامی مسئولین امر )چه در زمان 
و دوره های گذشته و چه در زمان و دوره فعلی( 
را مورد ســوال قرار دهد و مطالبات مردمی نیز 

باید به این ســمت برود.او متذکر می شــود: 
سازمان جهاد کشاورزی مسئول افزایش تولید 
محصولات کشــاورزی است و زمانی که قانون 
افزایش محصولات را دستور داده است، دیگر 
حرف از احیای اکوسیســتم شــوخی به نظر 
می رســد چراکه احیای اکوسیستم در برنامه 
دیگر ســازمان ها، در نظر گرفته نشــده است.
صراف اظهار می کند: سطح آب دریاچه ارومیه 
تا یک ماه گذشته مانند سال ۱۳۹۴ بود که به 
کمترین حد خود رســیده بود، مسئولین ادعا 
می کنند نســبت به ۱۳۹۴ در وضعیت بهتری 
قرار داریم در حالی که این مقدارها نمی تواند 
جای ۳۰ میلیارد متر مکعــب آب را بگیرد.او 
با اشــاره به وقوع ریزگردها می گوید: در حال 
حاضر ریزگردها و غبارهــای نمکی، تمامیت 
کشــور ما را درگیر نکرده اند امــا در آینده نه 
چندان دور با آنها مواجه می شــویم و هر روز 
خشکی که سپری می شــود، بر احتمال وقوع 

غبارهای نمکی می افزاید.
او تاکید می کند: همه ی مســئولین ما در امر 
احیای دریاچه پاسکاری می کنند واقعیت ها را 
بیان نمی کنند چراکــه احیای دریاچه از توان 
اجرایی آنها دورشده است؛ بنابراین نسل آینده 
ما باید یاد بگیرد که دریاچه ارومیه را باید روی 
نقشه سفید ترسیم کند.رئیس دانشکده برنامه 
ریزی و علوم محیطی دانشــگاه تبریز یادآور 
می شود: وعده وعیدها و برنامه های مسئولین 
برای احیای دریاچه آنچنان ضعیف اســت که 
حتی برای خوشــحالی یــک روزه هم کافی 
نیســت؛ باید سالانه ســه میلیارد متر مکعب 
آب وارد دریاچه شــود تا بــا مقدار تبخیر آب 
از سطح دریاچه مقابله کند اما با ۷۰۰ میلیون 
متر مکعب آبی که هنوز وارد دریاچه نشــده و 
با میزان تبخیری که هنوز با آن مقابله نشده ، 
نمی توان به احیا امیــدوار بود.او در ادامه بیان 
می کند: همه ساله بافاصله در پایان شهریور 
ماه هوا سرد شده و بارش پاییزه شروع می شد 
و سبب می شد تا کشــت دیم پاییزه هم بهتر 
شود اما پاییز امســال از نظر بارندگی ضعیف 
بوده و احتمالاً زمستان با بارش ضعیف را هم 

به همراه خواهد داشت.
او متذکر می شــود: اکنون از اشــک ریختن 
بــر دریاچه عبور کرده ایــم، دریاچه نمادی از 
سامت حوزه بود، آب های زیرزمینی و سطحی 
موجود، توانایی مقابله بــا افزایش جمعیت را 
ندارند، معادلات و قوانین حاکم بر اکوسیستم 
با مسائل سیاسی و فرهنگی ما همخوانی ندارد 
و بشــر باید به قانون انرژی و ماده سرخم کند 
اما مسئولان هنوز هم فکر می کنند اکوسیستم 
تابع دســتورات پادگانی اســت!صراف تاکید 
می کنــد: باید مطابق قانــون طبیعت حرکت 
کنیم تا فردا سرزمین را سالم به فرزندان خود 
تحویل دهیم.همه ما می دانیم دریاچه ارومیه 
حال خوشی ندارد، اما سوال مهم این است که 
چه زمانی وعده دادن های مسئولین تمام شده 

و به آنها جامه عمل پوشانده می شود؟

نگین فیروزه ای شوره زار شد

زخم وعده ها بر پیکر خشک دریاچه ارومیه
اختصاص ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار

 به راه آهن کرمانشاه
معاون عمرانی اســتاندار کرمانشــاه با اشــاره به توحه ویژه دولت به راه آهن 
کرمانشــاه، گفت: ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار در سفر رئیس جمهور به استان 

کرمانشاه به راه آهن کرمانشاه اختصاص یافت.
منوچهر فخری در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: پروژه راه آهن کرمانشــاه 
یکی از پروژه های مهم توسعه ای استان کرمانشاه است که در سفر مقام معظم 
رهبری به استان نیز مورد توجه قرار گرفت و اعتباراتی برای آن در نظر گفته 
شد و در سفر اخیر رئیس جمهور نیز آخرین وضعیت آن بررسی و اعتباراتی 
به آن تخصیص یافت.وی افزود: خط راه آهن کرمانشــاه هم اکنون تا شــهر 
کرمانشاه انجام گرفته اما پروژه اتصال این راه آهن به مرز خسروی و سپس به 

کشور بغداد هنوز تکمیل نشده است و نیازمند اعتبارات ویژه است.
معاون عمرانی اســتاندار کرمانشاه با اشــاره به توجه ویژه دولت سیزدهم و 
استاندار کرمانشاه به راه آهن غرب کشــور، تصریح کرد: ۶۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار به راه آهن کرمانشــاه اختصاص یافته که ۱۰۰ میلیارد تومان آن برای 
رفع نواقص این خط تا شهر کرمانشاه و ۵۰۰ میلیارد تومان نیز برای ادامه این 
راه آهن تا اسام آبادغرب در نظر گرفته شده است.فخری بیان کرد: هم اکنون 
بر اساس تخصیص اعتبارات پیمانکار پروژه در حال تجهیز کارگاه است تا در 

اسرع وقت عملیات اجرایی پروژه مجدد آغاز شود.
وی خاطر نشــان کرد: همچنین با رفع نواقص خط راه آهن تا شهر کرمانشاه 
ســرعت قطار از ۶۰ کیلومتر به ۱۰۰ کیلومتر افزایش و کیفیت ناوگان ریلی 
نیز بهبود خواهد یافت و این امر به توســعه کرمانشاه و توسعه گردشگری نیز 

کمک می کند.
معاون عمرانی استاندار کرمانشاه با اشاره به میزبانی شایسته استان کرمانشاه 
در ایام اربعین، بیان کرد: در ایام اربعین کرمانشــاه میزبان خیل عظیم زائران 
اربعین بود و در اوج سفرها ۴۵ هزار زائر از مرز خسروی عبور کردند و تکمیل 
راه آهن کرمانشاه به رونق مرز خسروی نیز کمک می کند.فخری تاکید کرد: با 
توجه به اینکه قصرشــیرین دارای ۲ پایانه تجاری خسروی و پرویزخان است 
و تکمیــل راه آهن به افزایش حجم صادرات و ارتباط راحت تر با عراق کمک 

شایانی خواهد کرد.

استان مرکزی رتبه سوم کاهش نرخ بیکاری کشور را 
کسب کرد

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان مرکزی گفت: این استان رتبه سوم 
کاهش نرخ بیکاری کشور را کسب کرد.به گز ارش مهر، جمشید امیدی گفت: 
بر اســاس آخرین نرخ بیکاری اعام شده که مربوط به تابستان امسال است، 
استان مرکزی پس از استان های زنجان و سمنان در جایگاه سوم کاهش نرخ 

بیکاری قرار گرفته است.
وی افزود: نرخ بیکاری فصل تابســتان استان مرکزی به ۶ و چهار دهم درصد 
رسیده است و امید است تا پایان سال از این رقم نیز کمتر شود.امیدی گفت: 
همه تاش ها در اســتان مرکزی برای رفع موانع تولید و افزایش اشــتغال در 

بخش های مختلف به کار گرفته شده است.

ارسال پرونده ۱۲ اثر ناملموس لرستان
 برای ثبت در فهرست آثار ملی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی لرستان از تهیه و ارسال 
پرونده ۱۲ اثر ناملموس استان برای ثبت در فهرست آثار ملی خبر داد.

عطا حســن پور امروز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: پرونده ۱۲ اثر ناملموس 
شــامل مهارت پخــت حلوای بلوط، پخت نــان قرصه خرم آبــاد، طرز تهیه 
غذای محلی چزنک، مهارت پخت غذای کماغینه خرم آباد، آیین شــیروره یا 
شیرواره لرســتان، آیین بیل داری یا جورو الیگودرز، آیین نیایش در چشمه 
قلتین روســتای ازنا مهلمک الیگودرز، چلنگری یا آهنگری ســنتی، مهارت 
عامت سازی یا علم سازی، نمد مالی و تنورسازی سنتی بروجرد و ترانه لری 

دایه دایه هستند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی لرستان عنوان کرد: کل 
آثار ثبت شــده معنوی اســتان تاکنون ۸۶ اثر بوده کــه در صورت ثبت این 
پرونده ها تعداد آثار ناملموس ثبت شده لرستان به ۹۸ اثر می رسد.وی تأکید 
کرد: لرستان دارای ظرفیت های تاریخی، فرهنگی و طبیعی بسیاری است که 

ثبت ملی این آثار در رونق گردشگری استان مؤثر خواهد بود.

ارتقای امنیت مرزهای شرق کشور 
نسبت به گذشته

فرمانده مرزبانی فراجا گفت: امنیت مرزها در جنوب شــرق امنیت قابل اتکا، 
اطمینان و پایداری است.

به گزارش ایلنا از مشــهد، سردار احمدعلی گودرزی در جریان بازدید از مرز 
تایباد و دوغارون اســتان خراســان رضوی افزود: طبق بازدید میدانی صورت 
گرفته از پاســگاه ها و یگانهای مرزی شرق کشور، واحدهای مرزی نسبت به 
گذشته ارتقاء یافته و امنیت مرزها پایدار است.وی خاطرنشان کرد: در جاهایی 
هم که نیاز به مذاکره با افغانستان باشد، جلسات و هماهنگی های لازم از نظر 

دیپلماسی برگزار می شود.
فرمانده مرزبانی فراجا افزود: هم اینک مرزنشینان کشور در نقاط صفر مرزی 
هم به کشاورزی و دامداری مشغول هستند و همیشه پشتیبانی بی دریغی از 

مجموعه مرزبانانی کشور دارند.
وی اضافه کرد: طبق مذاکرات صورت گرفته با استانداران خراسان های رضوی 
و جنوبی مقرر شــده زیر ساخت ها و امکانات زیســت محیطی بهتری برای 
مرزنشینان فراهم شود.وی تاکید کرد: هم اینک امنیت مرزها در جنوب شرق 
امنیت قابل اتکا، اطمینان و پایداری اســت، تبادل اطاعات و جلســات  هم 
اندیشــی  و همفکری نیز برای بهبود بازارچه های مــرزی به صورت روزانه و 

هفتگی با کشور افغانستان برگزار می شود.
فرمانده مرزبانی فراجا ادامه داد: انسداد مرزها نیز با سرعت و در ابعاد مختلف 
هوشمند سازی، انواع حس گرها، هلی شات، پهپاد، سیستم های الکترونیکی- 
اپُتیکی در حال انجام اســت و جایی که نیاز به دیوارکشی و فنس باشد، این 

اقدام با نظرات کارشناسی انجام خواهد شد.

اخبار کوتاه

مدیر عامل آبفای مازندران گفت: در حال حاضر ۹۰۰ روستا 
توسط شوراها آبرسانی و مدیریت می شوند و به دلیل درآمدی 
که از این مسیر کســب می کنند از تحویل روستاها به آبفا 
خودداری می کنند.به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، بهزاد 
برارزاده در حاشــیه بازدید از سد لفور در جمع خبرنگاران 
با اشــاره به عقب ماندنی ها در آبرسانی روستایی در استان 
مازندران، اظهار داشــت: برای حل موضوع آب روستایی در 
قدم اول مجلس ۷۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای ۱۰ هزار 
روستا اختصاص داد که از این تعداد  ۱۹ مجتمع آبرسانی و 

۱۲۸ روستا مربوط به استان مازندران بوده است.
وی با بیان اینکه از ۱۲۸ روستای مازندران برای ۱۸ روستا 
در حال خدمات رسانی از از سد لفور هستیم، افزود: برای این 
منظور ۱۲۰ کیلومتر خط انتقال و شبکه توزیع احداث شده 
و تا ۱۰ روز آینده که تصفیه خانه لفور وارد مدار می شــود، 
گام مثبتی در راســتای محرومیت زدایی آبی روستاهایی از 
گلوگاه، رامسر و بهشهر برداشته خواهد شد.مدیر عامل آبفای 
مازندران با بیان اینکه ۳ هزار مشترک استان تحت پوشش 
محرومیت زدایی آبی قرار خواهند گرفت، خاطرنشان کرد: 
مازندران در حوزه آبرسانی روستایی شرایط بغرنجی دارد به 
طوری که به گفته رهبری فقر مازندران در فضای ســبز آن 
نهفته است.وی با بیان اینکه ۱۲ درصد استان از آب سطحی 
و ۸۸ درصــد از آب زیرزمینی یعنی ۷۴۰ حلقه چاه و ۳۷۳ 
چشمه استفاده می کنند، خاطرنشــان کرد: زمان بارندگی 
با کــدورت آب و زمان قطع برق بــا خرابی پمپ ها مواجه 
می شویم که این چالش نشان می دهد باید بیشتر به سمت 

استفاده از آبهای سطحی برویم.
برارزاده با بیان اینکه زیرســاخت اســتان مازنــدران برای 
۳ میلیون نفر جمعیت ایجاد شــده، گفت: اکر بناســت که 
میزبان خوبی برای مردم ایران باشیم باید نگاه ویژه داشته و 
زیرســاخت ها را بهبود ببخشیم در غیر این صورت در زمان 
پیک مصرف با مشکل خدمات رسانی مواجه می شویم زیرا 
عرضه و تقاضا ناتراز می شــود.وی یادآور شــد: نیاز است به 

سمت استفاده بیشــتر از آبهای سطحی و احداث سدهای 
جدید برویم.

مدیر عامل آبفــای مازندران اســتفاده ۸۸ درصدی از آب 
زیرزمینی برای شرب را فقر مطلق دانست.وی درباره شبکه 
فاضاب اســتان گفــت: ۱۷ درصد جمعیت اســتان تحت 
پوشــش فاضاب است و این شــرایط در حالی که این رقم 
در کشور ۵۳ درصد است، عدد نرمالی نیست.برارزاده با بیان 
اینکه برای طرح های فاضاب بابل، ساری، چالوس و نوشهر 
نگاه ویژه داریم، گفت: در ساری از محل ماده ۵۶ اعتبار ویژه 
در نظر گرفته شــده و ســاخت مدول دوم تمام شده است.
وی بیان کرد: در حال حاضر ظرفیت تصفیه خانه نوشــهر و 
چالوس ۱۰ هزار متر مکعب اســت ولی ورودی فاضاب ۱۴ 

هزار متر مکعب است. 
مدیر عامل آبفای مازندران با بیان اینکه ارتقای تصفیه خانه 

و ســاخت مدول ۲ تصفیه خانه فاضاب بابل را در دستور 
کار داریم، خاطرنشــان کرد: برای این منظور ۳۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار از محل ماده ۵۶ در نظر گرفتیم تا خودمان را 
به نرمال کشوری نزدیک کنیم. برای شهرهای نکا، بهشهر، 
گلوگاه، فریدونکنار و بابلسر در حال گرفتن اعتبار از ماده ۲۳ 
هســتیم، میزان اعتبار در سفر رییس جمهور ۴۲۰ میلیارد 
تومان برای فاضاب تخصیص داده شده، در مرحله اول ۱۰ 
درصد از آن تخصیص یافتــه و برای ۱۴۰۱، تخصیص ۲۰ 
درصدی اباغ شده است که کارها را سرعت می بخشد، این 
برنامه ۳ ســاله است و قرار اســت تا پایان این دولت شبکه 
تصفیه فاضاب ۳ شــهر یاد شده وارد مدار شود.وی تسریع 
در جمع آوری پســاب روســتاهای بالای سدها را از جمله 
اولویت ها برشمرد.برارزاده با بیان اینکه استفاده از پساب در 
صنایع در استان مازندران به دلیل بالا بودن سطح آب کمتر 

مورد استقبال قرار می گیرد، گفت: در ساری مقرر شده که 
۳۰۰ لیتر بر ثانیه جهت نیروگاه زباله ســوز مورد اســتفاده 
قرار گیرد. وی در ادامه در پاســخ به ایلنا با اشاره به چالش 
آبرسانی در استان توضیح داد: ما در استان مازندران ۳۶۰۰ 
روستا داریم که تنها ۱۷۰۰ روستا و ۹۹۰ هزار نفر از جمعیت 
تحت پوشــش آبفا قرار دارند، تصدی گری روستاها با آبفا 
است اما مقاومت کاذبی را از سوی شوراها، دهیارها و آبدارها 
در تحویل روستاها به آبفا شاهدیم، در حالی که ما آمادگی 
خدمت رســانی به دورترین نقاط روســتایی را هم داریم.
برارزاده ادامه داد: در حال حاضر عما ۹۰۰ روســتا توسط 
شوراها آبرسانی و مدیریت می شوند و به دلیل درآمدی که از 
این مسیر کسب می کنند از تحویل روستاها به آبفا خودداری 
می کنند.وی با اشــاره به فعالیت خیرین آبرسان در استان 
بیان داشت: در سال ۱۴۰۱-۱۴۰۰ تعداد ۱۱۵ روستا توسط 
خیرین آبرســانی شــدند.برارزاده همچنین گفت: از محل 
اعتبارات روستایی عشایری ۱۰۹ میلیارد تومان اعتبار برای 
اجرای پروژه ها تخصیص داده شد، اعتبارات رفع تنش آبی را 
نیز از ۲۱۹ میلیارد تومان به۳۳۰ میلیارد تومان ارتقا دادیم.

وی تاکید کرد: همانگونه که در حوزه روســتایی محدودیت 
داریم در شهرها هم تنش آبی و محدودیت در خدمت رسانی 
وجود دارد به دلیل اینکه عرضه و تقاضا برابر است، در زمان 
پیک مصرف با چالش مواجه می شویم و مجبور می شویم با 
تانکر آبرسانی کنیم، بنابراین درخواست ۶۷۰ میلیارد تومان 

اعتبار را داده ایم.
مدیــر عامل آبفای مازندران با بیــان اینکه در زمینه تهاتر 
نفت توافقات خوبی صورت گرفته، گفت: در حوزه فاضاب 
۳ شــهر بابل، ســاری و گلوگاه قراردادی با قرارگاه به امضا 
رسید و در مرحله تهیه اسناد هستیم.وی گفت: در راستای 
پروژه های محرومیت زدایی میزان اعتبار را از ۱۱۲ میلیارد 
تومان بــه ۳۳۰ میاورد تومان ارتقا دادیم و بر این اســاس 
تعداد روستاهای در دستور کار از ۱۲۸ روستا به ۱۶۰ روستا 

افزایش یافته است.

سرپرســت اداره حوزه اســتحفاظی باغ های قصردشــت 
شهرداری شیراز با اشاره به برنامه ریزی برای توزیع عادلانه 
آب بین باغداران این حوزه، گفت: با اســتفاده از تانکر برای 
آبیاری ۶۵ هکتار از باغ هایی که در مســیر جدول و لوله ها 
قرار نداشــته اقدام کرده ایم.محمدمهدی اسماعیلی ابهری 
با بیــان اینکه بخش مهمــی از نظارت ها بــه گزارش های 
مردمی اختصاص دارد، عنوان کرد: شهروندان می توانند برای 
حفظ و نگهداری این سرمایه های شهری در صورت مشاهده 
هرگونه تخلف در باغات ســطح شهر اعم از تغییر کاربری، 
ساخت وســاز، خشــکاندن و از بین بردن درختان از طریق 
ســامانه تلفنی ۱۳۷ و ســامانه پیامکی ۳۰۰۰۱۳۷۷ و یا 
مراجعه حضوری به اداره حوزه استحفاظی باغات قصردشت 
اعام کرده و به عنــوان حافظان صیانت از باغات، این اداره 
را یاری رســانند.او همچینن از انجام فعالیت های عمرانی 
و خدماتی در حوزه حفظ و نگهداری باغ های قصردشــت 
خبر داد.به گفته سرپرست اداره حوزه استحفاظی باغ های 

قصردشت شهرداری شیراز، مدیریت تأمین، انتقال و توزیع 
آب در راستای بالا بردن راندمان و استفاده بهینه از منابع آبی 
موجود، عملیات باغبانی شامل تغذیه گیاهی، مبارزه با آفت 
و بیماری ها، تأمین ماشین آلات موردنیاز، پیگیری راه اندازی 
تصفیه خانه های محلی، بازآفرینی باغ های رهاشــده و کم 
بازده از جمله اقدامات صورت گرفته در شش ماهه نخست 
سال جاری اســت.آموزش باغداران و افزایش سطح آگاهی 
آن هــا در امور باغبانی از تأثیرگذارترین اقدامات اداره حوزه 
استحفاظی باغات قصردشت شــهرداری شیراز در راستای 
حفظ و نگهداری باغات است که به گفته سرپرست این اداره 
در این راستا بیش از هشت هزار نفر ساعت جلسه آموزشی 
برگزار شده است.تشکیل جلسات با یاوران شورای محات 
در محدوده حوزه استحفاظی از دیگر اقدامات انجام شده بود 
که اســماعیلی ابهری به آن اشاره و عنوان کرد: با مشارکت 
خود باغداران سعی کرده ایم تا این سرمایه گران بها را حفظ 
و نگهداری کنیم. سرپرست اداره حوزه استحفاظی باغ های 

قصردشت شهرداری شــیراز با بیان اینکه نحوه استفاده از 
تجهیزات مبارزه بیولوژیک بــا آفات به همراه تحویل مواد 
و تجهیزات از مهم ترین اقدامات در شش ماهه نخست سال 
بوده اســت، گفت: شهرداری شیراز هرســاله اعتباری بالغ 
 بر ۵۵ میلیارد ریال را با نظارت مدیریت جهاد کشــاورزی 
شهرستان شیراز برای برنامه های باغبانی، نگهداری از باغ ها 
و مبارزه با آفت مگس مدیترانه ای و کرم گلوگاه انار هزینه 
می کنــد.او به انجام اقداماتی در خصوص هرس و خشــکه 
بری بر اساس نیاز در فصل مناسب و بازآفرینی باغ ها اشاره 
و عنوان کرد: در این راستا یک هکتار باغ واقع در گروه یک 
با هزینه ای بالغ  بر ۷۰۰ میلیون ریال در ســال ۱۴۰۰ و با 
بهره گیری از سیستم های آبیاری نوین احیا شده و بیش از 
دو هکتار دیگر نیز در دست اقدام است.سرپرست اداره حوزه 
اســتحفاظی باغ های قصردشت شهرداری شیراز با اشاره به 
اقدامات پیش گیری از آتش سوزی نیز گفت: طی هماهنگی 
با ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی و پیگیری نصب 

شــیرهای هیدرانت، شناســایی باغ ها و زمین های مستعد 
آتش ســوزی با شــخم زدن، پاک ســازی و ایجاد آتش برُ، 
احتمال حریق در باغ ها را به حداقل رسانده ایم.به گفته او؛ 
حفظ و نگهداری باغ های رهاشده در سطح ۹ هکتار توسط 
شهرداری شیراز با به کارگیری پیمانکار مربوطه انجام شده 
است.اسماعیلی ابهری با اشاره به برنامه های آب رسانی این 
باغپها تصریح کرد: تأمین آب با حفاری ۱۷ حلقه چاه عمیق 
طی ســالیان گذشــته، تجهیز و برقی کردن آن ها، اجرای 
خطــوط انتقال با لوله های پلی اتیلن به طول ۲۶هزار متر و 
تبدیل جداول سنتی و خاکی به جداول با روکش سیمانی 
به طول ۱۲هزار متر کمک بســزایی بــه افزایش راندمان 
انتقال و توزیع آب شده اســت.او در راستای برنامه ریزی و 
توزیع عادلانه آب بین باغداران نیز عنوان کرد: با استفاده از 
تانکر برای آبیاری ۶۵ هکتار از باغ هایی که در مسیر جدول 
و لوله ها قرار نداشــته و یا مسیرهای آب رسانی که به آن ها 

مسدود بوده، اقدام کرده ایم.

چالش آبفا با مقاومت در برابر آبرسانی به ۷۰۰ روستا

مازندران فقط ۱۲ درصد از آب سطحی را برای شرب استفاده می کند

برای آبیاری بخشی از باغ های قصردشت از تانکر استفاده می شود
»آگهي مناقصه عمومي نوبت اول«

شهرداري اروميه در نظر دارد به اســتناد مــاده ۵ آئین نامه معاماتی شهرداری و اعتبارات مصوب 
ســال ۱۴۰۱ نسبت به برگزاری مناقصه عمومی به شــرح ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ســتاد( به آدرس: www.setadiran.ir اقدام نماید. از کلیه شــرکت ها و پیمانکاران واجد 
شــرایط در رشته ابنیه حداقل پایه ۵ دعوت بعمل می آید براساس فهرست بهاء ابنیه سال ۱۴۰۱ در 
مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعامی در این آگهی شرکت و ارائه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از 
طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است مناقصه گران 
در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی 
را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. لازم به ذکر می باشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب 

اطاعات بیشتر می توانند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس www.urmia.ir  مراجعه نمایند.
۱- موضوع مناقصه: اجرای پروژه رنگ آمیزی حفاظ و گاردریل تقاطع های غیر همســطح بر اســاس 
فهرست بهاء رشته ابنیه سال ۱۴۰۱ با ضریب بالاسری ۱/۴۱و ضریب منطقه ای ۱/۰۵ با تجهیز کارگاه 
بصورت مقطوع و با اعمال تعدیل براساس بخشنامه های شامله معاونت برنامه ریزی استانداری در سطح 

شهر )اولویت با شرکت ها و پیمانکاران استان آذربایجان غربی و شرقی می باشد( 
۲- مبلغ پایه مناقصه: 22/339/797/480 ريال 

۳- مدت قرارداد: ۱۲ ماه شمسی از تاریخ اباغ قرارداد می باشد.
۴- تاریخ دریافت اســناد مناقصه: از ساعت ۱۰ روز پنجشنبه مورخه 1401/07/28 تا ساعت ۱۱ روز 

چهارشنبه 1401/08/04 در بستر سامانه ستاد به آدرس  www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

مهدی زاده شهردار اروميه 

)نوبت اول(

شماره: 2001094839000100
تاريخ: 1401/07/28 

تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/07/30
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/08/02

اعلام مفقودی 
 برگ ســبز و ســند کمپانی پــژو ســواری هاچ بک
۱۶۳B  ۰۲۷۳۵۸۲ ۲۰۶ مــدل ۱۳۹۵ موتــور Tu۵
 شاســی NAAP ۱۳ FEXGJ ۸۷۳۹۷۷ پاک ایران
۸۶-۳۱۸ج ۳۸ متعلق به محمد رجب پور گله پرده سری 

مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.


